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بنزین سوپر در راه استانها
گروه اقتصــادی - مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتــی ایران از توزیع بنزین ســوپر به طور تدریجی در اســتان ها خبر داد 
 و گفــت: تا کنــون مصوبه ای برای تخصیص بنزین نوروزی ابلاغ نشــده 

است.
علی اکبــر نژادعلــی در خصوص توزیع بنزین ســوپر گفت: در حال 
حاضر با فرایندهایی که در بحث به ســازی و نوسازی برخی از بخش های 
پالایشــگاه ها صورت گرفته، کیفیت بنزین نسبت به قبل بهتر شده و میزان 
تولید بنزین سوپر نیز افزایش پیدا کرده است و اکنون توزیع بنزین سوپر را 

در شرایط عادی ادامه می دهیم.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا بنزین سوپر به جز تهران در استان 
های یگر نیز توزیع می شود؟ گفت: بله. به تدریج بنزین سوپر را در استان 

های دیگر نیز توزیع خواهیم کرد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در خصوص 
آخرین وضعیت تخصیص ســهمیه بنزین نوروزی، اظهار کرد: تا کنون در 
این مورد مصوبه ای ابلاغ نشــده اســت. نژادعلی با اشاره به میزان مصرف 

بنزین، اظهار کرد: میزان مصرف در کل کشور غیر منتظره است. 
اکنون که در فصل ســرد قرار داریم میزان مصرف کاهش نیافته و این 
در حالی اســت که هیچ سالی سابقه نداشت که در این فصل میزان مصرف 
کاهش پیدا نکند. نه تنها نســبت به تابســتان مصرف کاهش نیافته بلکه در 

برخی روزها شاهد افزایش مصرف نیز هستیم.
وی با تاکید بر اینکه اعداد موجود در حوزه مصرف مناســب نیســت، 
گفت: می بایست در حوزه مدیریت مصرف اقدامات جدی صورت گیرد و 

مردم کمک دولت باشند تا تراز منفی در حوزه بنزین نداشته باشیم.
نژادعلــی ابراز امیدواری کرد که بــا مدیریت مصرف و رعایت میزان 
مصرف هم ذخیره ســازی مناسبی داشته باشیم و هم توزیع فراورده به نحو 

احسن در جایگاه ها انجام شود.

گروه اقتصادی - نرخ بهره یکی 
از موضوعــات چالشــی اقتصاد ایران 
اســت، تورم علل مختلفــی از جمله 
افزایــش نقدینگی، نــرخ ارز، کاهش 
درآمدهــای نفتــی، کســری بودجه، 
ناترازی شــرکت های بــزرگ به ویژه 
بانک هــا دارد. اما یکــی از عواملی که 
بسیاری از طرفداران افزایش نرخ بهره 
از آن دفاع می کننــد تأثیر افزایش نرخ 
بهره بر تورم اســت. البتــه همه بر این 
نکته اذعان دارند که با افزایش نرخ بهره 
تورم برای دوران کوتاهی کاسته خواهد 
شــد اما در میان مدت و بلند مدت آثار 
و تبعات ســنگینی برای اقتصاد کشور 
داشــته و یک بار برای همیشه این دور 
باطل از اقتصاد ایران باید حذف شــود. 
وقتی سالانه ۲۰ درصد نرخ بهره بانکی 
داریم یعنی حداقل سالی ۲۰ درصد رشد 
نقدینگی در کشور وجود دارد و با توجه 
به فرمول سود یا زیان مرکب وقتی رشد 
نقدینگی را از سال های قبل افزوده کنیم 
شاهد اعداد عجیب و غریبی هستیم که 
این روزها شاهد هستیم و افزایش نرخ 
بهره، تنها وضعیت را به شدت سخت تر 

و پیچیده تر می کند.
یکــی از مهمترین عوامل رشــد 
نقدینگی و افزایش پایه پولی، نرخ بهره 
بانکی است و اقتصاد ایران از این سمت 
به گروگان گرفته شده است.در روزهای 
اخیــر اظهاراتی را مبنی بر افزایش نرخ 
بهره شــاهد هســتیم، در این گزارش 
به صورت مختصر آثــار ویران کننده 
افزایش نرخ بهره را بررســی خواهیم 

کرد؛
افزودن گره کور به اقتصاد 

ایران
حسین عبدی کارشناس اقتصادی 
دربــاره افزایش نرخ بهــره و تأثیر آن 
در اقتصــاد کلان، گفت: متأســفانه از 

آنجایی که ســاختار اقتصاد ایران دچار 
پیچیدگی ها و مشــکلات جدی است 
می توان گفت افزایش نرخ بهره گره ای 
را بــه گره هــای قبلی اضافــه خواهد 
کرد. به لحاظ سیستمی افزایش هزینه 
تأمیــن مالی برای اقتصاد شــکننده و 
شــرکتهایی که هر روز موانع بیشتری 
را در جهت زنده ماندن تجربه می کنند 
فقط و فقط می تواند به ســرعت رکود 
تورمی و کاهش میزان فروش و تعدیل 
احتمالی نیروی کار و تضعیف بیشــتر 
منجر شــود. اقتصاد ما مانند اقتصاد ای 
بزرگ دنیا نیســت که بتوان با پیچ نرخ 
بهره سیاســتهای کلان را در آن تنظیم 
نمود. عبدی با بیان اینکه در شــرایطی 
کــه تحریم ها فروش نفت را ســخت 
کرده است، افزود: توقف کار در برخی 
از شرکتهای کوچک و متوسط به علل 
مختلف ادامه دارد و شــرکتهای بزرگ 
نیز به دلیل توقعات دولتی به مانند قبل 
نمی توانند فعالیت خود را ادامه دهند و 
قطع گاز شرکت های نیروگاهی و فلزی 
و پتروشیمی و برخی از سیمانی ها نیز 
مزید بر علت شده است و افزایش نرخ 
بهره باعث افزایش نرخ بهای تمام شده 
پول در شــرکت ها شــده و سرمایه در 

گردش آنها کاهش می یابد.
این کارشناس اقتصادی افزود: با 
توجه به کاهش درآمدهای دولتی و عدم 
توان افزایش نــرخ مالیات در صورت 
عدم افزایش فروش نفت منجر به چاپ 
پول خواهد شــد. یعنی تورم بیشتر با 
وجود نرخ بهره و هزینه تأمین مالی بالا 
که در نهایت منجر به افزایش نرخ ارز و 

مشکلات بیشتر خواهد شد.
عبدی دربــاره تأثیر افزایش نرخ 
بهره بــر بورس گفت: بازار ســرمایه 
طبیعتاً در این وضعیت نسبت قیمت به 
درآمدی شرکتها را تعدیل خواهد کرد 

و بــه اصطلاح پی بر ای پایین تری را به 
شرکتها خواهد داد. به بیان دیگر سرمایه 
گذاران انتظار نســبت قیمت به درآمد 
پایین تری را از شرکتها خواهند داشت 

که در شرایط فعلی ممکن نیست مگر 
اینکه قیمت ارز از این هم بالاتر برود.

وی در پایــان گفــت: بایــد دید 
گزارشــات میان دوره ای شــرکتها و 

گزارشــات ماهانــه صنایــع چگونه 
خواهنــد بود. با بالا رفتن احتمالی نرخ 
ارز سرمایه گذاران منتظر انعکاس اعداد 
در صورتهای مالی خواهند بود. هرگونه 

کاهش سود عملیاتی یا حاشیه سود و یا 
احتمال آن در گزارشــات میان دوره ای 
باعث توقف رشــد بازار خواهد شــد 
چرا که در حال حاضر ســرمایه گذاران 
انتظــارات بالاتری را بــا توجه به این 
نــرخ بهره دارند. نتیجه اینکه نقطه امید 
بورس در شــرایط فعلی بازار ارز است 
و رشــدهای فعلی از محل جبران افت 
قیمت دارایی ناشــی از کاهش نرخ ارز 

است.
افزایش سود بانکی، کشاورز 
را به سپرده گذاری ترغیب می کند

فاتح رضایی، کارشناس اقتصادی 
حوزه کشــاورزی درباره تأثیر افزایش 
ســود سپرده ها در نظام بانکی بر بخش 
کشــاورزی بــه مهر گفــت: هدایت 
نقدینگی ســرگردان به ســمت تولید 
نیاز به مدیریت درست و برنامه ریزی 
منسجم دارد. در این باره ضروری است 
از کشورهای موفق الگوگیری شود.وی 
افزود: در ســطح بین الملل مسئله ای به 
نام سود بانکی با ارقام دو رقمی وجود 
ندارد. بسیاری از کشورها سودی که به 
ســپرده گذران می پردازند کمتر از یک 
درصد است زیرا این پول باید در بخش 
مولد سرمایه گذاری شود تا در نهایت 
منجر به رفاه اجتماعی شود. او ادامه داد: 
ســودهای یک و نیم درصدی در واقع 
همان کارمزد روند سپرده گذاری بوده 
و حرکت به ســوی نرخ بهره بالا عملًا 
راه به خطا رفتن است. رضایی با اشاره 
به ســودهای ۲۱ درصدی بانک ها در 
سال های قبل عنوان کرد: این امر منجر 
به خروج سرمایه از بخش تولید شده و 
افراد را ترغیب به سرمایه گذاری برای 
دریافت ســود بیشتر می کرد. از این رو 
ســود سپرده بانکی به ۱۸ درصد تقلیل 

یافت.
این کارشــناس اقتصادی حوزه 

کشاورزی یادآور شد: هنگامی که سود 
ســپرده بالا باشد به طور قطع نرخ بهره 
تسهیلات افزایش یافته و کشاورز یا هر 
تولیدکننده ای تشویق می شود تا بدون 
دغدغه و دردسرهای تولید سرمایه خود 
را از بخش مولد و کشــاورزی بیرون 
آورده و نزد بانک ا سپرده گذاری کرده و 

سود خود را دریافت کند.
افزایش رکود

نیما میرزایی کارشناس اقتصادی 
نیز در اینبــاره گفت: افزایش نرخ بهره 
بــا توجه به سیاســت انقباضی بوده و 
باعث جمع شــدن پــول در بازارهای 
موازی بانکی شده و باعث ایجاد رکود 
و کاهــش قیمت مقطعــی را به دنبال 
خواهد داشــت، سیاست نرخ بهره در 
اقتصادهای مختلف تنها به عنوان یک 
مســکن استفاده شده و راه حل کاستن 
تورم نبوده و هر دولتی که این سیاست 
اقتصادی را اجرا می کند در کنار آن باید 
سیاســت های دیگری را برای کاهش 
نرخ تورم اعمال کند، افزایش نرخ بهره 
خود عامل ایجاد تورم در آینده است، در 
ایران نرخ بالای بهره ۲۰ درصدی اولین 
دلیل تولید نقدینگی در کشور و افزایش 

نرخ ها است.
افزایــش مجدد نــرخ بهره 
بانکی باعث از بین رفتن بیشتر 
بحران هــای  و  ریــال  ارزش 
اقتصــادی را در آینده دوچندان 
کرده و روش صحیحی نیســت 
و ضمن اینکه بازار سرمایه را با 
چالش مجدد و رکود مواجه می کند 

و اثرات تورمی
نیما میرزایی در پایان گفت: تجربه 
بازی با نرخ بهره را در ســال های قبل 
داشــته که با کاهش نرخ بهره، شاخص 
کل به شدت افزایش یافته و با افزایش، 
شاخص به صورت زجرآوری ریزش 

کرد، اکنون نیز افزایش نرخ بهره می تواند 
اثرات بسیار مخربی را برای تولید کشور 

و بازار سرمایه داشته باشد.
آیا افزایش نرخ بهره در ایران 
را می توان با افزایش نرخ بهره در 

کشورهای دیگر مقایسه کرد؟
ســال های ســال اقتصاد ایران با 
نرخ سود در محدوده ۲۰ درصد روبرو 
بوده و اساساً ابزار کنترلی تورم از طریق 
نرخ بهره در ایران از بین رفته است، در 
علم اقتصــاد نیز ابزار کنترلی نرخ بهره 
در نرخ های تــورم زیر ۱۰ درصد معنا 
پیدا می کند و از این رو نمی توان نسخه 
افزایش نرخ بهره برای کنترل تورم را در 
ایران پیچید، افزایش نرخ بهره در آمریکا 
توسط فدرال رزرو در چند ماه بیش از 
۱۰۰ درصد بود، یعنــی نرخ بهره از ۲ 
درصد به بیشــتر از ۴.۵ درصد رسید و 
لذا این سیاست می تواند در آمریکا مؤثر 
واقع شود، اما در اقتصاد ایران برای اینکه 
بتوان سیاست انقباضی به صورت تمام 
عیار را در پیش گرفت باید نرخ بهره به 
نزدیک ۵۰ درصد برسد که به هیچ وجه 
عملیاتی نیست. در ضمن در این روزها 
بســیاری از بانک ها نرخ بهره در حدود 
۲۵ درصد را برای حساب های میلیاردی 
انجام می دهند و از این رو اعلام رسمی 
افزایش نرخ بهره تنها می تواند بازارهای 
مــوازی و تولیــد را اقتصــاد ایران را 
سرکوب کرده و پول ها را در بانک ها و 
مسکن بلوکه کرده و سرمایه در گردش 
شرکت ها را به شدت با مشکل مواجه 
کنــد. طرفداران افزایش نــرخ بهره از 
عواقب بلوکه کردن پول در سپرده های 
بانکــی در دولت یازدهم و افزایش ۱۰ 
برابــری نرخ ارز درس نگرفته و اکنون 
نیز برای کنترل نرخ ارز، راه افزایش نرخ 
بهره را در پیش گرفته اند که باید در این 

موضوع با تأمل ویژه ای عمل کرد.

واحدهای تولیدی و بورس در خطر جدی هستند؛

زنگ خطر افزایش
 نرخ بهره بانکی 

این روزها اقتصاد ایران با خطر جدی افزایش نرخ بهره مواجه هستند و این در حالی است که با توجه به وضع فعلی 
اقتصاد، بنگاه های تولیدی و بورسی دیگر تحمل بالارفتن نرخ بهره را ندارند.

گروه اقتصادی - درصورتیکه  
که کشور با وضعیت بحرانی جمعیت 
رو به رو اســت اما هنوز شاهد یک بام 
و دوهــوای مســئولان در اعطای وام 
فرزنــدآوری به مشــمولان غایب از 

خدمت سربازی هستیم.
شــاید تا چندســال گذشــته 
حساسیت مســاله بحران جمعیت بر 
همگان آشــکار نشده بود اما امروز بر 
کســی پوشیده نیست که این مساله به 
عنوان یک بحران پیش روی کشورمان 
بسیار جدی است. هرچند که با وجود 
تأکیدات مؤکد برای حل این مســاله 
همچنان موانعی بر سر حل این بحران 
وجود دارد که جــای بهت و تعجب 
دارد. آن هــم در شــرایطی که زنگ 
خطر پیری جمعیت در کشور به صدا 
درآمده، نرخ رشد جمعیت در کشور 
در حال کاهش است و مسائل متعددی 
در بحث فرزندآوری در جامعه مطرح 
می شود، هرچند به نظر می رسد عوامل 
گوناگونی دست به دست هم داده اند 
تا همچنان جوانان بــرای گرفتن وام 

فرزندآوری دچار مشکل باشند.
ســربازان و مشــمولان غایب 
از جمله افرادی هســتند کــه در این 
بین با مشــکلات عدیــده ای در این 
مســاله مواجه هســتند. پس از کش 
و قوس های بســیار از سال ۱۳۹۵ بر 
اســاس هماهنگی هــای بعمل آمده 
بیــن بانک مرکزی و ســازمان وظیفه 
عمومی، پرداخت تسهیلات ازدواج و 
بیماری های خاص از مفاد ماده ۱۰ قانون 
خدمت وظیفه عمومی مســتثنی شده 
بودند اما ازدوازدهم مردادماه امســال 
ارائه تســهیلات فرزند آوری به افراد 
ذکور به استعلام وضعیت مشمولین از 
سازمان نظام وظیفه )حسب بند )ب( 
ماده ۱۰ قانون خدمت وظیفه عمومی( 
مشروط شد که مانعی جدی برای این 

افراد محسوب می شد.
در این شرایط نمایندگان مجلس 
در پی تقاضاها و درخواســت مردمی 

تلاش های بســیاری را برای حل این 
مســاله به کار بردند و در همین راستا 
اواسط آذرماه امسال نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی با کلیات الحاق یک 
مــاده به قانــون حمایــت از خانواده 
و جوانــی جمعیــت موافقت کردند. 
طرحی که به گفته علیرضا شــهبازی 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی از تلاش مجلس برای 
حل مشــکل عدم پرداخت وام فرزند 
آوری و نظــارت خانه ملت بر اجرایی 
شــدن این مصوبه از ســوی بانک ها 
خبر می دهد. بر اســاس این طرح در 
صورتی که متقاضیــان دارای بدهی 
قطعی مالیاتی یــا بدهی غیرجاری به 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
یــا دارای چک برگشــتی باشــند، 
بانک ها و مؤسسات اعتباری مکلفند 
با درخواســت متقاضی، تســهیلات 
موضوع این قانون را پس از تســویه 

حداقل پنجاه درصد )۵۰%( بدهی ها و 
تعهدات مذکور از محل این تسهیلات، 

پرداخت نمایند.
در این شــرایط اگرچه این قانون 
بــرای بدهکاران مالیاتی و افراد دارای 
چک برگشتی امتیازاتی را لحاظ کرده 
باشد، اما همچنان سربازان و مشمولان 
غایب همچنان موانع بر سر راه خودش 
باقی مانده است و تا رسیدن به وضعیت 
مطلوب فاصله بسیاری مانده است و 
به نظر می رســد علیرغــم وعده های 
مکرر مســئولان همچنان اقدامی در 
این حــوزه صورت نگرفته اســت. 
شــهبازی، نماینده مجلس با اشاره به 
تصویــب طرح دو فوریتی الحاق یک 
مــاده به قانون حمایــت از خانواده و 
جوانی جمعیت تاکید دارد که با اجرای 
این قانون قطعــاً مجلس بر عملکرد 
بانک ها نظارت خواهد کرد اما یکی از 
مشکلات موجود در جامعه، موضوع 

بحران پیری جمعیت در کشور است، 
قانون حمایت از خانواده و فرزند آوری 
نیز در همین راستا به تصویب مجلس 
شــورای اسلامی رسید، در نتیجه باید 
تدابیر بیشتری در جهت رشد و جوانی 
جمعیت اندیشــید، به خصوص در 
مســائل اقتصادی و اشتغال و بیکاری 
که اگر این مســائل و مشکلات حل 
شــود، عملًا بســیاری از موضوعات 
دیگر هم به تبع آن حل می شود. اگرچه 
تا بهبود وضعیت اقتصادی راه بسیاری 
برجا مانده اســت اما باید به این مساله 
هم توجه کرد که امتیازاتی که مجلس 
برای این مساله درنظر می گیرد، عملًا 
باید باید به جای مانع تراشی، تشویقاتی 
در راستای رشد و جوانی جمعیت در 
نظر گرفته شــود. نکتــه ای که عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه در مجلس 
شورای اســلامی هم بر آن تاکید دارد 
و حل مشکلات اقتصادی به وضعیت 

اشــتغال جوانان را در این مساله مؤثر 
می دانــد. به گفته نماینده مردم نهاوند 
در مجلــس اگرچه امتیازاتی در قانون 
حمایت از خانوارلحاظ شده و می تواند 
این امید را داشت که وضعیت بهتر شود 
اما این مساله کافی نیست و باید شرایط 
اقتصادی و معیشــت افراد به گونه ای 
شــود که به موضوع فرزنــدآوری و 

جوانی جمعیت کمک کند.
در این شــرایط باید به این مساله 
به طور جدی و عملیاتی فکر شــود تا 
بتوانیم نتایح ملموسی از این وضعیت 
داشته باشیم. متأسفانه علیرغم امتیازات 
قرار گرفته شده در این مساله همچنان 
موانع جدی در ســر راه پرداخت وام 
ازدواج به مشمولان غایب وجود دارد 
و به نظر می رســد نمایندگان مجلس 
نباید تنها به حرف و ســخن در زمینه 

بحران جمعیت اکتفا کنند.
در همین رابطه وحید یامین پور در 

صفحه توئیتر خود نوشت: »طبق ماده 
۱۰ قانون خدمت وظیفه، پرداخت وام 
مشروط به استعلام وضعیت خدمت 
است؛ سال ها است وام ازدواج، از این 
شرط مستثنی شده است. با ابلاغ قانون 
جوانی جمعیت بانک ها در خصوص 
وام فرزنــدآوری بلاتکلیف اند. بانک 
مرکزی خواستار مستثنی شدن این وام 
هم شده، ولی سازمان نظام وظیفه هنوز 

پاسخی نداده است.«
معاون امــور جوانــان وزارت 
ورزش و جوانــان در حالــی از این 
مســاله ســخن می گوید که عملًا در 
وادی اجرا اتفاقــی نمی افتد و به نظر 
می رسد بیشتر درباره این موضوعات 
حرف زده می شــود تا اینکه مسئولان 
برای اجرایی شدن آن تمام تلاش خود 

را به کار بگیرند. 
شاید اگر این اقدامات به صورت 
جدی تری پیگیری می شــد، به نتیجه 

بهتری می رســیدیم اما در شــرایط 
فعلی جوانان بــا وعده های یک بام و 
دو هوایی مواجه هستند که اگرچه در 
حرف و سخن قول های بسیاری در این 
خصوص داده می شود اما در زمان اجرا 
عملًا چنین اتفاقی صورت نمی گیرد. به 
نظر می رسد تمامی ارگان های مسئول 
باید در این زمینــه عزم خود را به کار 
گیرند تا بتواند این مساله را حل کرده 
و وضعیت را سامان بخشند. موضوعی 
که حل آن شاید مشکل اکثریت جامعه 
را دربرنگیرد اما با وضعیت بحرانی که 
ما در زمینه جمعیت داریم، تعلل یک 
روزه درباره این مســاله نیز وضعیت 
ما را با بحــران روبه رو می کند. آن هم 
در شرایطی که ما فقط ۵ سال فرصت 
داریــم تا جمعیت را تنظیم کنیم و بعد 
از آن جمعیــت رونــد نزولی خواهد 
داشــت و جبران آن نیز سخت یا حتی 
غیرممکن خواهد بود. در نتیجه همه 
دستگاه های مسئول در این مساله باید 
تلاش کنند تا هرچه سریع تر این مساله 

به نتیجه خوبی برسد.

گــروه اقتصــادی - عضــو 
هیات رئیســه شــورای ملی زعفران 
گفت:بزرگترین تولیدکننده زعفران در 
دنیا هستیم، ولی بهره برداری درست از 
زعفــران را جا ننداخته ایم و هنوز خام 
فروشــی می کنیم. علی حسینی با بیان 
اینکه زعفران در صنایع غذایی، دارویی 
و آرایشی و بهداشتی در دنیا کاربردهای 

فراوانی دارد، گفت: طبیعتا خریداران به 
دنبال محصولات با کیفیت تر هســتند 
بنابرایــن اگر می خواهیــم بازارهای 
صادراتی را توسعه دهیم و در این بخش 
پیشرفت کنیم باید محصولات استاندارد 
به دست مصرف کنندگان و خریداران 
برسانیم. کشاورزی که زحمت زیادی 
می کشد و یک مزرعه یک تا دو هکتاری 

خود را به درستی مدیریت می کند قطعا 
به دلیــل جمع آوری به موقع محصول، 
فرآوری صحیح و خوب  قادر خواهد 
بود بهترین عملکرد و کیفیت را بدست 
آورد و حق او بیشترین حمایت و ارزش 
گذاری به محصولش است. عضو هیات 
رئیسه شورای ملی زعفران تصریح کرد: 
در ابتدای برداشت محصول کروسین 

زعفران ســرگل در بدترین  شرایط از 
۲۵۰ بالاتر اســت، اما زعفرانی که چند 
سال در انبارها مانده  قطعا و بدون تردید 
میزان کروسین آن در بهترین حالت بین 
۲۰۰ تــا ۲۴۰ خواهد بود.  یک خریدار 
حرفه کای در هر کجای دنیا که باشد به 
این موارد توجه می کند و این طور نیست 
که ما بخواهیم نظرات غیر کارشناسی را 

بــر بازار تحمیل کنیم و انتظار موفقیت 
هم داشــته باشیم. حسینی با بیان اینکه 
بزرگترین تولیدکننــده زعفران در دنیا 
هســتیم ولی بهره برداری درســت از 
زعفران را در کشــور جــا ننداخته ایم 
گفت: باید خام فروشی زعفران را کنار 
بگذاریم و از محصولات جانبی آن بهره 
برداری کنیم، زیرا خریداران ما در دنیا به 

دنبال ترکیبات زعفران هستند. همچنین 
باید استانداردهای ایزو در رابطه با ادویه 
و چاشــنی را رعایت کنیم تا بازارهای 
صادراتی خود را از دســت ندهیم.  اگر 
انتظار داریم که زعفران ما را با بالاترین 
قیمت در دنیا بخرند باید استانداردهای 
دنیا برای تولید و عرضه یک محصول با 

کیفیت رعایت شود.

یک بام و دوهوای مسئولان در اعطای وام فرزندآوری به مشمولان غایب

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران:

بزرگترین تولیدکننده زعفران هستیم ولی همچنان خام فروشی می کنیم

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران پاسخ داد:

گروه اقتصادی - رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران ضمن تاکید بر اینکه 
روند قیمت ها در بازار ســکه و طلای 
داخلی همچنان صعودی است، بر تخلیه 
حباب قطعات کوچکتر سکه همچون 
ربع سکه و سکه های یک گرمی به سبب 
کاهش تقاضا که دارای حباب های بیش 
از حد شــده بودند اشــاره و همچنین 
توصیــه کرد که مردم فعــلا از ورود به 
بازار سکه و طلا خودداری و معاملات 
خود را بــه زمان ثبات یکماهه )یکماه 
پس از ثبات قیمت ها( موکول کنند. نادر 
بذرافشان، در رابطه با وضعیت یک هفته 
اخیر بازار ســکه و طلای داخلی اظهار 
کرد: در هفته ای که گذشت در بازارهای 
جهانی کاهش هفت دلاری اونس طلا را 
شاهد بودیم اما بازار داخلی سکه و طلا 
همچنان روند صعودی خود را ادامه داد. 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
ضمن تاکید براینکه رشــد قیمت ها در 
بازار سکه و طلا تحت تاثیر نوسان نرخ 
ارز در داخل اســت، در رابطه با میزان 
تقاضا تصریح کرد: این افزایش قیمت ها 
تنها تحت تاثیر افزایش نرخ ارز شــکل 
گرفته و عامل تقاضا تاثیر چندانی نداشته 

است؛ چراکه این هفته ، روزهای پایانی 
ماه را پشــت سر گذاشتیم و طبق روال 
روزهــای پایانی هر ماه، از میزان تقاضا 
کاسته می شود، این هفته هم تقاضایی 
که بتوان از آن به عنوان تقاضای کاذب که 
تاثیرگذار بر قیمت ها باشد، ایجاد نشد.

کاهش تقاضا برای قطعات 
کوچکتر ســکه، حبــاب آن ها را 

کاهش داد
وی تصریح کرد: سکه و همچنین 
طــلا )مثقــال طلای ۱۷ عیــار و گرم 
طلای ۱۸ عیــار( افزایش قیمت را در 
این هفته تجربه کرده اند اما ربع ســکه 
و ســکه های گرمی نســبت به ابتدای 
هفته، کاهشــی شده اند؛ البته که حباب 
این دو قطعه حبــاب بیش از حد بوده 
اســت که کمی از آن تخلیه شد. علت 
کاهــش قیمت و کاهش حباب این دو 
قطعه سکه علیرغم افزایش قیمت سایر 
قطعات سکه و مصنوعات طلا، کاهش 
تقاضا بوده است. هفته های گذشته دو تا 
پنج درصد نوسان افزایشی دیده شد که 
تحت تاثیر نوسان اونس جهانی، نوسان 
نرخ ارز، خبرهای سیاسی- اقتصادی در 
جهــان و... طبیعی بود اما در یک هفته 

اخیر تقاضای کاذب که دیده نشد و حتی 
می توان گفت در روزهای پایانی هفته، 
دو تا ســه درصد کاهش تقاضا شکل 
گرفت. این مقام صنفی،  خاطرنشــان 
کرد: در رابطه با موضوع مدیریت بانک 
مرکزی که صحبت هایی شــده بود تا 
بازار ارز و قیمت اوراق سکه تا حدودی 
مدیریت شــوند، متاسفانه هنوز اتفاق 
نیفتاده و وعده ها محقق نشــده است و 
بر همین اساس نوسان افزایش نرخ ارز 
سبب شد که بازار سکه و طلا نیز دچار 
التهاب افزایشــی باشد. نقش اصلی بر 
عهده دولت و سیاســت هایی است که 
برای کنترل بازار و کاهش قیمت هاست 
اتخاذ می شود؛ اما امیدوار هستیم که طی 
هفته های پیش رو شاهد مدیریت بانک 
مرکزی پیرو سیاســت هایی که اعلام 
شده ، باشیم و به سمت وسویی حرکت 
کنیــم که نگرانی مردم از وضعیت بازار 

برطرف شود. 
قیمت ها در اوج است؛ کاهش 

دور از انتظار نیست
وی افزود: مــردم در حال حاضر 
نگران از نوســان های فعلی و ادامه دار 
شدن یا نشدن افزایش قیمت ها هستند. 

به اعتقــاد بنده، افزایش  قیمت ها به اوج 
خود رسیده است و توصیه ما همانطور 
که پیش تر نیز تاکید شــد، این است که 
فعلا مردم ســعی کنند بــه این بازارها 
ورود نکنند و منتظر اجرای سیاست ها 
و مدیریــت بانک مرکــزی در رابطه با 
نــرخ ارز و تاثیر آن بر بازارهای داخلی  
و همچنیــن کاهش و ثبــات نرخ ارز 
باشند. افزایش های فعلی کاذب هستند 
که بایســتی کاهش پیدا کنند و احتمال 
این کاهش وجود دارد. بذرافشان تاکید 
کرد: همانطور که اشاره شد، نقش اصلی 
در کاهــش قیمت هــا را بانک مرکزی 
ایفا می کند تا در هفته های آینده شاهد 
کاهش و ثبات قیمت ها باشــیم که به 
اعتقاد بنده، این اتفاق خواهد افتاد؛ فلذا 
توصیه می کنیم مردم در  اوج قیمت ها 
)که اکنون اســت( به بازار ورود نکنند 
تا متحمل زیان و آســیب های مالی آن 
هم در شــرایط کنونــی اقتصاد مردم و 
تورم ها نشــوند؛ چراکه تجربه گذشته 
ثابــت کرده زمانیکــه قیمت ها به اوج 
می رسد، مجدد کاهشی صورت خواهد 
گرفــت و افرادی که ورود کرده بودند، 
دچار آسیب می شــوند. بهترین زمان 

برای انجام معاملات زمانی اســت که 
قیمت ها به ثبات نســبی آن هم پس از 
گذشــت یکماه که بازار تعادل خود را 
کسب کرده ، است. رئیس اتحادیه طلا 
و جواهر تهران در رابطه با آخرین قیمت  
سکه و طلا در بازار و تغییرات آن نسبت 
به ابتدای هفته، اعلام کرد: ســکه تمام 
طرح جدیــد در روزهای پایانی هفته، 
نوسان خاصی نداشت اما در طول هفته 
در مجموع ۱۰۰ هــزار تومان افزایش 
را تجربه کــرد و در آخرین معاملات 
روز گذشته )پنجشــنبه( ۱۹ میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان معامله شــد. هر قطعه 
ســکه تمام طرح قدیم نیز با ۱۵۰ هزار 
تومان افزایش نسبت به ابتدای هفته ۱۸ 
میلیون و ۴۵۰ هزار تومان در پایان هفته 
قیمت داشــت. نیم ســکه با ۲۰۰ هزار 
تومــان افزایش در آخرین معاملات به 
۱۱ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان رســید. 
همانطور که اشــاره شــد حباب ربع 
ســکه و ســکه های یک گرمی در این 
هفته کمی تخلیه شده و برهمین اساس 
قیمت  این دو قطعه از ســکه ها کاهشی 
شــده است. در این هفته ربع سکه ۳۰۰ 
هزار تومان و سکه های گرمی ۲۰۰ هزار 

تومان کاهش قیمت را تجربه کرده و به 
ترتیب هشت میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
)ربع سکه( و چهار میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان )سکه های یک گرمی( در آخرین 
معاملات هفته تعیین قیمت شدند.هر 
مثقال طلای ۱۷ عیار با ۱۵۰ هزار تومان 
افزایــش قیمت به هفت میلیون و ۷۹۵ 
هزار تومان و هــر گرم طلای ۱۸ عیار 
بــا ۳۵ هزار تومان افزایش نســبت به 
ابتدای هفته یک میلیــون و ۷۹۸ هزار 
تومان دادوستد شد. آخرین قیمت ثبت 
شده برای هر اونس طلای جهانی ۱۸۱۹ 
دلار است. رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران در پابان در رابطه با وضعیت فعلی 
حباب ســکه باتوجه به این قیمت ها، 
گفت: حباب ســکه که در ابتدای هفته 
یــک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان بود و تا 
یک میلون و ۵۰۰ هزار تومان هم کاهش 
یافــت در حال حاضر در محدوده یک 
میلون و ۶۰۰ هــزار تومان قرار دارد و 
نسبت  به هفته های گذشته، کمی کمتر 
شــده اما همچنان بزرگ است. این در 
حالیست که اگر سکه حباب نداشت، 
قیمــت هر قطعه ســکه در حدود ۱۷ 
میلیون و ۷۰۰ الی ۸۰۰ هزار تومان بود.

آیا اکنون زمان مناسب برای خرید سکه و طلا است؟

طرفــداران افزایش نرخ بهــره از عواقب بلوکه کــردن پول در ســپرده های بانکی در دولت 
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افزایــش نــرخ بهره را در پیش گرفتــه اند که باید در این موضوع با تأمــل ویژه ای عمل کرد.
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